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Vaga i metro. Aquestes dues pa-
raules ressonen al cap de molts
barcelonins des de fa setmanes. La
mobilitat és un dels aspectes clau
en qualsevol gran ciutat i des de fa
dies els ciutadans que diàriament
necessiten el transport públic per
desplaçar-se viuen en un estat
d’anormalitat. I és que, no només
hi ha hagut 15 dies de vaga al me-
tro des del mes de febrer, sinó que
la vaga també es va estendre a la
xarxa d’autobusos, els treballadors
de la qual van arribar a un acord
amb TMB a principis de juny.

Vagons amb la gent tan estre-
ta que semblaven llaunes de sar-
dines, accessos a les estacions ta-
llats per evitar que les aglomera-

cions poguessin provocar algun in-
cident o paciències portades al lí-
mit. Aquestes han estat algunes de
les estampes d’aquestes darreres
setmanes. 

Més enllà d’això, però, i de l’es-
tricte conflicte laboral existent
entre TMB i els seus treballadors,
hi ha una altra realitat paral·lela:
el metro ha perdut, segons TMB,
40.000 passatgers diaris a causa
de les vagues. Aquestes 40.000 va-
lidacions diàries de menys co-
rresponen al 3% dels 1,3 milions
de passatgers que té la xarxa en-
tre setmana. Aquí cal afegir-hi
els 300.000 passatgers que no
agafen el metro els dies de vaga.
Una situació que, per exemple,
provoca que el servei de bus hagi
d’absorbir un volum de gent per al
qual no està preparat.

Enmig d’aquesta situació, i de
les reiterades complicacions que els

usuaris del metro han patit, fa uns
dies va sorgir una nova polèmica
relacionada amb els serveis mí-
nims per als dies de vaga. Gene-
ralitat i Ajuntament es van llançar
acusacions mútues. Mercedes Vi-
dal, regidora de Mobilitat i presi-
denta de TMB, va assegurar que
era una “irresponsabilitat” fixar, en
les dues últimes convocatòries,
uns serveis mínims del 40% en ho-
res punta i del 20% en hores vall
quan en les anteriors ocasions
aquests percentatges eren del 50%
i el 30%. En declaracions a la
premsa, Vidal va qualificar de “to-
talment insuficients” aquests ser-
veis mínims i va anunciar que
des de TMB s’impugnarien.

El Govern de la Generalitat,
per la seva banda, va mostrar la
seva “sorpresa” amb les acusacions
de Vidal. La portaveu del Go-
vern, Neus Munté, va assegurar

que no hi havia hagut cap dismi-
nució dels serveis mínims, sinó un
augment durant la vaga dels dies
del congrés de mòbils. 

En paral·lel, la polèmica tam-
bé es va traslladar a l’esfera mu-
nicipal, quan el republicà Alfred
Bosch va acusar l’alcaldessa Colau
de “fer mítings a Madrid mentre
el metro està aturat”. Bosch va de-
manar a Colau que “resolgui el
conflicte ja”.

“DEMANEM UNA MISÈRIA”
Després de tantes jornades de
vaga molts barcelonins es pre-
gunten quan es resoldrà la situa-
ció per no haver de tornar a patir
noves aturades. Una de les perso-
nes que sap millor què pot passar
és Toni Ceballos, el president del
comitè d’empresa del metro. En
declaracions a aquesta publicació,
Ceballos recorda que és “optimis-

ta per naturalesa”. De fet, l’acord
podria ser més a prop després que
recentment la plantilla i TMB ha-
gin acostat posicions. Demà la
plantilla votarà la nova proposta,
que ja no imposa cap període de
pau social com sí que contempla-
va l’anterior   i incorpora noves pe-
ticions dels treballadors. 

Preguntat per les molèsties
que aquestes vagues han provo-
cat a la ciutadania, Ceballos la-
menta que “són víctimes inno-
cents d’un conflicte que hauria
d’estar resolt” perquè demanen
“un augment salarial de l’1%,
una misèria”.  Per últim, el pre-
sident del comitè d’empresa re-
coneix que des dels sindicats no
pensaven “que el conflicte durés
tant de temps”. Una situació que
atribueix “a la inexperiència de
Mercedes Vidal”, que, diu, els
“està perjudicant molt”.

“Víctimes innocents”
» Des del mes de febrer els barcelonins han hagut de patir 15 vagues al metro i diferents aturades al bus

» La plantilla de metro votarà demà una nova proposta de TMB que podria servir per desencallar el conflicte

Albert Ribas
BARCELONA

Els usuaris del metro han hagut de conviure amb aglomeracions i retards durant els dies de vaga. Fotos: TMB i  Línia
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@Joanlluislluis: S'ha fet evident que
l'única possibilitat real que té Podem per
governar és la de guanyar les eleccions en
una Catalunya independent.

Un diari plural

per Marc Gafarot

4Eleccions sense dimissions 4Un país extravagant
per Jordi Lleal 

Després de les eleccions del
26J, una multitud de reac-
cions s’han desfermat als mit-
jans informatius amb comen-
taris i anàlisi dels resultats ob-
tinguts pels diferents partits po-
lítics, intentant explicar el per-
què d’aitals resultats. El que és
una paranoia, és no voler veu-
re i entendre què passa en la re-
alitat i pintar-la segons con-
vingui. Voler tenir una expli-
cació de com pot ser que el PP
a Catalunya hagi augmentat el
nombre de vots, amb els ante-
cedents del joc brut del senyor
Fernández Díaz en les conver-
ses amb De Alfonso és incom-
prensible, només es podria en-
tendre que als seus votants ja
els està bé i premien al minis-
tre per “fotre canya als inde-
pendentistes”. Si amb els cen-
tenars d’implicacions en ca-
sos de corrupció, amb el seny-
or Mariano Rajoy a la lluna de
València, augmenten els seus

votants, serà perquè ja els està
bé que sàpiguen portar els seus
“negocis”. Quan la societat està
condemnada per la desaparició
de la classe mitjana, l’atur, els
sous de misèria i els contractes
temporals per dies i hores, la
depredació dels diners dels
fons de pensions, etcètera, el re-
sultat és inexplicable. 

Molts catalans veiem Es-
panya com una cosa llunyana
però que ens mortifica i en re-
bem les conseqüències d’un
ens momificat, anquilosat en la
seva supèrbia que pretén im-
posar el  model castellà, sense
una mínima autocrítica, ni fer
ni un gest, d’apropament i en-
tesa, cap a Catalunya. El més
decebedor és que amb el PP s’a-
lineen, amb petits matisos, les
altres tres forces principals de
la política espanyola. El poble
espanyol ha votat, es pot ser
més autodestructiu i maso-
quista? Van aviats!

Un diari participatiu

@Jaumeasens: El nostre suport a Mas,
Ortega i Rigau davant del judici polític
a la democràcia 9N. Les urnes no delin-
queixen, les clavegueres sí!

@MABastenier: Inglaterra acaba de salir
dos veces de Europa. La primera por el
Brexit contra la UE; la segunda, derrotada
por Islandia en la Eurocopa.

Ja tenim els resultats, ni deixaran
indiferent a ningú, ni poden ser
tractats amb frívola indolència
com alguns feren el mes de de-
sembre. La participació ha estat
baixa en relació a fa sis mesos, i ha
beneficiat al PP, i com no era pre-
visible el PSOE i, sobretot el seu
líder, salva els mobles; Podemos
no puja res de significatiu i C’s es
consolida com a filial dels popu-
lars i poca coseta més. La gent és
més conservadora del que diuen
les desacreditades enquestes, que
valen tant com els polítics que se-
gueixen els seus dictats. 

A casa nostra la vida segueix
igual per a una Convergència
que se sent còmoda i s'agrada ens
el rius de la mitjania que, més
d'hora que tard, com ens deia el
poeta, porten a la mort; és a dir la
irrellevància que a poc a poc,
mal que ens pesi a molts, es va as-
sumint. ERC puja el poc que bai-
xa Convergència, com sempre
sense novetat en el front, i els in-
dependentistes, que units hagu-
essin guanyat còmodament les
eleccions, s'estimen més fer-se la
guitza i competir entre ells, que no
pas sumar esforços per guanyar.
El país sobiranista ho lamenta i
ells, pobrets, ni se n'adonen, o sí,
i encara és pitjor. 

Així, no hi ha independència
possible, i sí, molt d'autonomis-
me i política de molt curta vola-
da. A casa nostra, a diferència d'al-
tres contrades com el Regne Unit,
hi ha un verb de difícil conjugació:
dimitir. Gent que fa anys i panys
que està en política i que tot ho té
dit, comptat i debatut, s'aferra a la
cadira, no es mou per seguir sor-
tint a la foto i, a manca d'empatia
amb els seus electors, i ja no par-

lem d'ideals o valors, ha desen-
volupat un estrany i obstinat ins-
tint de supervivència, que el fa ca-
paç de matar a la pròpia mare, si
això és menester. Amb aquests ri-
vets no hi ha manera d'avançar i
la independència no és quimera,
és una mera il·lusió. Al Regne
Unit, Salmond dimití després de
no guanyar el referèndum per la
independència, no en tenia cap ne-
cessitat ni obligació, i com hem po-
gut veure, el seu partit, i l'inde-
pendentisme, en sortiren refor-
çats. Ara Cameron, un cop con-
sumat el Brexit, ha fet el mateix,
i, novament, des d'aquelles illes,
sovint incompreses i malsonants,
ens arriben lliçons de democràcia
i, més important encara, de sen-
tit de la dignitat. Què és la políti-
ca, sense dignitat i coratge?

A Espanya, si el PP i el PSOE
són una mica intel·ligents, fet de
dubtosa probabilitat, els caldria
fer una gran coalició per fer front
a uns temps que requereixen
grans decisions de país, de nul·la
autocomplaença i de gran acos-
tament a una ciutadania, temp-
tada de missatges populistes i de
"tantsemenfotismes". Un pacte
d'aquesta envergadura requereix
generositat, mot desconegut a
Espanya i Catalunya, i amb tota
probabilitat de passes al costat,
enrere o, en definitiva, dimis-
sions per fer possible aquest pac-
te inèdit a Espanya, però no pas
a altres països del nostre entorn.
Que Obama visiti Espanya el
mes de juliol és senyal inequívoc
de govern. Espanya, amb tots
els defectes que pugui tenir, és es-
tat i els estats solen ser experts en
llur supervivència.

A casa nostra ha guanyat no-

vament els aliats de Podemos. Ho
han fet per segon cop i si ho han
aconseguit algun mèrit deuen
tenir. Els que ens hem fet un tip
de defensar la unió dels inde-
pendentistes val a dir que te-
níem raó. La lògica de la gent pas-
sa molt per alt per la lògica d'uns
partits que només miren pels in-
teressos de les seves elits i d'uns
electes, cada cop, més lluny de les
seves bases. La independència,
només serà possible si des de Ca-
talunya oferim un sentit ètic su-
perior a allò que ens ofereix l'ac-
tual estat espanyol de les coses.
Com a Gran Bretanya la gent
vota amb el cor, i més si el que es-
tem decidint és fer un país nou.
Això és, un estat independent.

En summa aristotèlica, l'estat
de mitjania beneficia els uni-
onistes, l'estat de mediocritat i cor-
ruptiu beneficia el PP i la inde-
pendència només arribarà si la ge-
nerositat s'imposa en els partits
catalans. Les valoracions auto-
complaents i condescendents,
que de ben segur es faran per part
d'ERC i CDC, amaguen una des-
afecció creixent per part de llurs
votants i ja no diem de tots aquells
possibles votants que són els que
ens han de fer ser majoria en un
futur, hipotètic i necessari refe-
rèndum. Són aquests justament
els votants que resten lluny de vo-
tar als partits sobiranistes i, per
molt que ens sobti, seguim en-
testats, els sobiranistes, en pren-
dre decisions, com anar separats,
que ens allunyen del seu vot.
Aquí el que comptarà, en defini-
tiva i algun dia, seran les persones,
les propostes, el país en majús-
cula, i no les misèries dels inte-
ressos de partit.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Joan
“Xoca bastant per-
què aquí el PSC és
el menys votat. A
les eleccions es-
panyoles va ser el
partit que menys
vots va rebre i a les

darreres municipals no va aconseguir ni
representació al Consell de Districte. És
sorprenent.”

Meritxell
“No sabia que hi
havia hagut un can-
vi a la regidoria,
però no crec que la
cosa canviï gaire.
Personalment pen-
so que a la Vila de

Sarrià cal una biblioteca urgentment i que
es resolguin temes pendents com el de les
ocupacions.”

Pedro
“Crec que és irrelle-
vant, sobretot tenint
en compte la classe
de polítics que te-
nim. A Sarrià crec
que tot funciona,
però el que espero és

que l’Ajuntament impulsi millores i ga-
ranteixi l’accés a l’habitatge per a tothom,
especialment a través dels lloguers.”

Marta
“Crec que en un any
l’antic regidor no
s’havia acostumat
a la realitat del dis-
tricte i amb aquest
canvi tot comença
de nou. Endarre-

reix un any més totes les polítiques que
calia aplicar, com per exemple que hi hagi
més espais per a joves.” 

Què et sembla el canvi de regidor de Gerardo Pisarello per Daniel Mòdol?
per Pau Arriaga
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Guanyar les eleccions no era
l’objectiu, sinó canviar la
ciutat, i la ciutat ja està can-

viant. Són paraules seves extretes
de la carta amb motiu del primer
aniversari de govern. Creu que al
carrer es té aquesta sensació?
Al carrer es té la sensació que la ciutat
ha començat a canviar, que queda
molt per fer, però que ha començat a
canviar. Crec que hi ha aquesta sen-
sació perquè, de fet, la gent m’ho diu. 

CiU també creu que hi ha la sen-
sació que la ciutat ha canviat,
però cap a pitjor. De fet, diu que
Barcelona està “degradada”. Què
els respon?
Entenc que l’oposició faci oposició,
però quan la ciutadania demana
canvis en la manera de fer política,
també està dient que tots plegats
posem la ciutat per damunt d’inte-
ressos partidistes. A CiU li diria que,
si tenen propostes, encantats de de-
batre-les, però reiterar sempre que
el govern ho fa tot malament... Fa
poc el baròmetre ha reflectit que la
ciutadania valora bé el govern i que

ha augmentat la seva confiança
respecte de la millora de la ciutat en
un futur pròxim. No sé si l’oposició
està dient que la ciutadania s’equi-
voca, però crec que tots plegats
hem de ser constructius.

Aquesta crítica demanant que l’o-
posició sigui constructiva ja la va
fer en l’entrevista que ens va con-
cedir 100 dies després d’assumir el
càrrec. Llavors deia que havia es-
tat “ingènua” amb l’oposició. Ja l’ha
perdut, aquesta ingenuïtat?
Sí, l’he perdut però no m’hi he
acostumat. I espero no acostu-
mar-m’hi mai. També he de dir
que no tots els partits fan la mateixa
oposició. En tot cas, no em resignaré
mai que hi hagi un ús partidista de
la institució, sigui des del govern o
des de l’oposició. Això, entre tots, ho
hem de canviar.

El primer aniversari de govern
va coincidir amb l’anunci del pac-
te amb el PSC. Com ho va viure?
No deu haver estat fàcil acabar
pactant amb el partit que és el
pare del model de ciutat que vos-
tè tant ha criticat.
Sempre hem dit que a Barcelona
s’havien fet coses bé i coses mala-
ment. Sobre el PSC, qui m’ho havia

de dir, fa dos anys, que jo pactaria
amb ells, però el que estem fent és
executar el mandat ciutadà. Vam
guanyar les eleccions però també
va guanyar el pluralisme polític. Hi
ha un mandat de canvi, però d’un
canvi cap a una cultura política de
pactes que permetin governs es-
tables. Quan tens 11 regidors has de
pactar i buscar acords. El PSC ha es-

tat disposat a incorporar-se al go-
vern i ERC, mentre s’allargava el ci-
cle electoral, va dir que preferia
acords des de fora. Ara que han pas-
sat les eleccions els seguim dient
que tenen la porta oberta per en-
trar a l’executiu.  

Però ERC ja ha dit que endurirà l’o-
posició que fins ara ha fet al seu
govern.
Bé, això ho ha dit durant la cam-
panya electoral.

Vol dir que canviarà d’opinió?
Ara que ha acabat la campanya, jo
el que vull és reprendre el diàleg nor-
mal amb el conjunt de l’oposició, es-
pecialment amb les forces d’esque-
rra. I vull pensar, i estic segura, que
ERC seguirà fent el que ha fet aquest
any, que és treballar per la ciutat. 

Alfred Bosch, però, va dir, just
després del pacte amb el PSC, que
vostè havia “traït el somni”. 
Estàvem en període preelectoral, in-
sisteixo. Vull pensar que ara serà
més fàcil seguir parlant i treba-
llant junts com hem estat fent du-
rant aquest any.

Centrant-nos en el dia a dia, com
està funcionant el govern amb el
PSC? S’entenen bé?
Doncs sí. Ara ells s’han incorporat en
una dinàmica que ja estava molt con-
solidada amb un any de comissió de
govern. Hem començat a treballar
des de la idea de transversalitat per-
què no es tractés d’un simple re-
partiment de responsabilitats. 

Línia ja ha entrevistat els tres re-
gidors socialistes i sembla que en-
cara han de llimar algunes dife-
rències. La regidora de l’Eixample,
Montserrat Ballarín, ens deia que

els “costa veure que la unió del
tramvia sigui prioritària”.  Aques-
ta qüestió pot ser una font de con-
flicte?
No, perquè hi ha un acord de govern
que fixa les principals línies progra-
màtiques i aquesta discrepància no
hi figura. El tramvia és una realitat i
només falta una connexió d’un pe-
tit tram. Estem parlant d’un salt
qualitatiu que augmentaria la ca-
pacitat de mobilitat sostenible.

De totes maneres, l’acord progra-
màtic només diu que es compro-
meten a treballar per la unió del
tramvia però no diu que sigui prio-
ritari ni que s’hagi de fer en aquest
mandat. Vostè, en canvi, sí que
defensa que és una prioritat.
Sí, sí. Era un compromís de govern
i ens vam posar a treballar des del pri-
mer dia en aquest sentit. 

Per tant, creu que podrà convèn-
cer el PSC.
És que... Insisteixo... Evidentment
que hi poden haver matisos i diver-
sitat d’opinions, però aquesta qües-
tió no ha estat mai al damunt la tau-
la com un tema de polèmica.

Una altra afirmació, en aquest
cas feta per Daniel Mòdol, va ser

Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona

Text: Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: F. Javier Rodríguez

“Qui m’ho havia de dir fa dos anys
que jo pactaria amb el PSC”

“Esperem que hi 
hagi acord a TMB. 
Els ciutadans no es

mereixen les vagues”
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que “en lloc de posar més normes
per als carrils bici, el que s’hauria
de fer és suprimir-los”.
[Riu]. Ja li preguntaré... No sé si ho deia
en el marc d’una teoria més àmplia
perquè així, fora de context, sorprèn...

Venia a dir que l’urbanisme actual
sempre fa tard i que s’hauria de
tendir a la integració i no a sepa-
rar els espais.
Desconec la teoria concreta del re-
gidor Mòdol, però això ho hem tre-
ballat des de fa temps des de l’àrea
de Mobilitat. L’ús de la bicicleta ha
crescut molt en molt poc temps, a di-
ferència dels països nòrdics. Això ge-
nera problemes en l’ús de l’espai pú-
blic i és necessari ordenar i regular.

Parlant de mobilitat, en aquest cas
del metro, ERC li va demanar no fa
gaire que deixés de “fer campanya
electoral” i solucionés el conflicte de
TMB. Pot garantir que, a curt ter-
mini, s’acabaran les vagues?
El dret a vaga és un dret dels treba-
lladors i com a alcaldessa ni puc ni
pretenc posar-hi cap límit. Fa un any
que treballem intensament i aquest
no és un tema que es resolgui en dos
dies, perquè estem parlant d’una de
les empreses més grans de Cata-
lunya. Des del primer dia hem tingut
en compte les demandes dels tre-
balladors. No estem parlant de re-
tallades o de disminuir el servei. Al
contrari, apostem pel transport pú-
blic i hem dit que estàvem disposats
a augmentar al màxim possible el
que preveu la llei, que és estatal. Hi
ha uns límits pressupostaris que
no depenen de nosaltres. No parem
de treball  i esperem que, recuperant
el diàleg, hi hagi acord. Els ciutadans
no es mereixen aquestes vagues.

Un altre conflicte viscut última-
ment ha estat el del Banc Expro-
piat. Un grup de veïns l’ha acusat
de no haver entomat el problema
i d’haver-lo deixat en mans de les
entitats. Tenen raó?
L’Ajuntament ha fet tot el que es-
tava a les seves mans. Estem par-

lant d’un conflicte que ve de lluny
i que té causes estructurals.  Quan
apareix un cas com aquest que aca-
ba als jutjats... Els jutjats no depe-
nen de l’Ajuntament.  Els jutjats do-
nen una ordre als Mossos d’Es-
quadra, que depenen de la Gene-
ralitat, i es fa el desallotjament. Ara
la situació està reconduïda, en
bona part, gràcies al teixit veïnal i
comercial de Gràcia. I nosaltres
ens vam afegir a la crida a respec-
tar el barri. Per buscar llocs alter-
natius sí que ens podem oferir, però
en temes d’ordre públic parlem de
coses que escapen de la nostra
competència.

Una altra situació delicada és la de
la venda ambulant irregular.  És un
cas pràctic que li fa veure que les
coses són més complicades del
que es pensava abans d’arribar a
l’alcaldia?
Estant al govern coneixes de prop
fenòmens complexos, com pot
ser aquest. És un problema de di-
mensió global, que ve de lluny i
té a veure amb diferents qües-
tions. Una d’aquestes és la situa-
ció d’algunes persones del col·lec-

tiu migrant que no poden acce-
dir al mercat laboral, però també
té a veure amb una pràctica de
venda il·legal que no es pot per-
metre de cap manera. Des que
hem arribat al govern hem con-
tinuat amb el treball policial. És
més, s’ha intensificat, en molts ca-
sos. Hi ha hagut més decomisos
que l’any passat, però calen més
estratègies, com augmentar les
mesures socials o els plans de for-
mació anunciats.

L’anunci de més mesures arriba
precisament després que els co-
merciants hagin presentat un ma-
nifest conjunt de protesta.
Sí, però en aquestes mesures hi por-
tàvem mesos treballant. Això no
s’improvisa d’un dia per l’altre. Fa me-
sos que hi treballem i ara es comen-
cen a veure els resultats. No anem tan
de pressa com voldríem, i aquesta crí-
tica la puc assumir perfectament
perquè és veritat, però hem aug-
mentat la pressió i al mateix temps
hem apostat per mesures socials.  

El president de la Fundació Bar-
celona Comerç ja ha dit que les no-
ves mesures són insuficients.
Un fenomen tan complex no té re-
ceptes miraculoses, però hi estem
dedicant tots els recursos i estratè-
gies i col·laborem amb  tothom que
hi té competències de la manera
més coordinada possible.

Un altre dels temes estrella d’a-
quest primer any ha estat la llui-
ta contra la massificació turística.
En el cas del pla d’allotjaments tu-
rístics, amb l’allau d’al·legacions
que hi ha hagut, tem haver de re-
cular en algunes propostes per
aconseguir consensos?
No es tracta que guanyin uns o altres,
sinó de  fer el millor per a la ciutat. Crec
que una de les coses més importants
que hem aconseguit aquest any és
que tothom ja està d’acord que hi ha
un problema amb el turisme. Fins i tot
el sector hoteler està d’acord que feia
falta una regulació. Ara estem en la
segona fase, que és quan ens hem de
posar d’acord en els detalls. I estic con-
vençuda que ens hi posarem. Tothom
haurà de cedir una miqueta però l’a-
cord hi ha de ser perquè estem par-
lant del model de ciutat.

Parlant del model de ciutat, una
de les seves apostes és el Pla de
barris, que preveu una renda mu-
nicipal complementària. Això no
és fer caritat?
Al contrari. És fer política de drets.  Es-
tem estudiant si totes les ajudes dis-

perses que ja es presten es podrien
unificar i garantir aquells ingressos
mínims que tothom necessita. 

Acabem. Els barcelonins podran
votar si volen que la ciutat s’ad-
hereixi a l’Associació de Municipis
per la Independència (AMI)?
Els barcelonins, com tots els catalans,
hem de poder votar en un referèn-
dum quina relació volem tenir amb
l’Estat. S’ha de poder fer un refe-
rèndum clar sobre la independèn-

cia i, de fet, això ha estat validat  en
les darreres eleccions.

A Catalunya sí, però a la resta de
l’Estat no.
Bé, també cal destacar que no hi ha
hagut un augment de suport als par-
tits que clarament s’expressen per la
independència. Sigui com sigui, com
que no podem fer el referèndum, aca-
bem tenint debats com el de l’AMI.
Però la clau és el referèndum. La con-
sulta de l’AMI és un succedani. 

“Amb el top manta
no anem tan de

pressa com voldríem,
ho assumeixo”

El nou regidor del Districte, Da-
niel Mòdol (PSC), ens deia tam-
bé en l’entrevista que Línia li va
fer recentment que ell és parti-
dari de fer compatibles les ma-
niobres militars a Collserola amb
els altres usos del parc. Hi ha un
canvi de criteri del govern res-
pecte de la voluntat inicial d’a-
turar-les?
La Comissió de Presidència,
Drets de Ciutadania, Participa-
ció i Seguretat i Prevenció va
acordar, amb el vot favorable
també del PSC, que aleshores
estava a l’oposició, instar el Mi-
nisteri de Defensa a donar les in-
dicacions pertinents perquè no
es realitzin maniobres militars
en zones properes a centres

educatius, ni en cap indret de la
ciutat, especialment al Parc Na-
tural de Collserola, on aquest ti-
pus de maniobres van generar
un cert rebuig entre la comu-
nitat educativa. També es va
acordar que s’instaria les ad-
ministracions que formen el
Consorci del Parc de Collserola
(Àrea Metropolitana, Diputa-
ció, Generalitat, municipis con-
sorciats...) a comprometre’s a
treballar per un parc de Collse-
rola desmilitaritzat, atès el seu
valor natural, i a garantir un ús
ciutadà i un espai per a usos
educatius. Per tant, no hi ha
cap canvi de criteri, sinó que
anem en aquesta línia i en això
estem treballant.

“No hi ha cap canvi de criteri:
volem desmilitaritzar Collserola”

SARRIÀ-SANT GERVASI
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Les eleccions del passat 26J no
van ser bones per a CDC al
conjunt de la ciutat, on va patir
una reculada notable respecte
del 20D. L’excepció a aquest pa-
norama, però, són els resultats
aconseguits a Sarrià-Sant Ger-
vasi, on va ser la força més vo-
tada. De fet, aquest és l’únic dis-
tricte de la ciutat on els con-
vergents van aconseguir ser
l’opció preferida dels ciutadans.

Al panorama descrit fins
ara, però, cal afegir-hi un matís.
La victòria de CDC al districte va
ser, a diferència del 20D, pírri-
ca. Els convergents, amb Fran-
cesc Homs al capdavant de la
llista, només van aconseguir la
victòria per una diferència de
132 vots, que van ser els que van
aconseguir treure als populars.
Mentre que CDC va passar dels
20.468 vots (25,28%) del des-
embre a 19.158 (25,19%), els po-
pulars van aconseguir créixer i
passar dels 15.594 suports
(19,26%) als 19.026 (25,01%).

Darrere de CDC i el PP es va
situar Ciutadans, que ja va ser
la tercera força fa sis mesos. En
aquella ocasió, però, el partit ta-
ronja es va quedar a poc més de
200 vots de superar el PP,  grà-
cies als 15.345 vots (18,95%)
aconseguits, mentre que ara va
caure fins als 12.957 suports
(17,04%). Segurament molts
d’aquests vots perduts per Ciu-
tadans van anar a parar al PP.

Una de les novetats de la
jornada electoral va ser els bons

resultats d’ERC, que tenien Ga-
briel Rufián de cap de cartell. Els
republicans van treure el quart
lloc a En Comú Podem, que
d’altra banda va ser la força més
votada en 8 dels 10 districtes de
la ciutat. Al desembre els co-
muns -10.027 vots (12,38%)-
van quedar per davant dels re-
publicans -8.867 (10,95%)-, però
en aquesta ocasió ERC es va
enfilar fins als 9.850 vots
(12,95%) i ECP va caure fins als
8.484 suports (11,15%).

Per últim, el PSC, que en
aquesta ocasió presentava Me-
ritxell Batet com a candidata, es
va haver de conformar una al-
tra vegada amb la sisena posi-
ció. Tot i això, els socialistes van
millorar lleugerament els seus
resultats i van aconseguir pas-
sar dels 4.298 vots (5,31%) als
4.872 (6,41%).  

ELS BARRIS
Que la victòria de CDC va ser
molt ajustada ho demostren els

resultats que es van produir als
diferents barris del districte.
De fet, va ser el PP qui es va en-
dur una xifra més gran de vic-
tòries, concretament tres. Els
populars van ser la força més
votada a les Tres Torres, a Sant
Gervasi-la Bonanova i a Sant
Gervasi-Galvany. En aquests
tres barris CDC va ser la sego-
na força. Per la seva banda els
convergents van guanyar a Sa-
rrià, on el PP va ser segon, i al
Putxet i el Farró, on ERC va ser
la segona opció més votada.
Per últim, ERC va guanyar a
Vallvidrera, el Tibidabo i les
Planes, mentre que aquí el se-
gon partit més votat va ser En
Comú Podem.

El 26J, tal com va passar
arreu de la ciutat, es va tancar
amb una caiguda de la partici-
pació. En el cas de districte va
ser de 4,75 punts, ja que el 26 de
juny va ser del 72,07%, mentre
que el 20 de desembre de l’any
passat va ser del 76,82%. 

El 26J va deixar aquests resultats al districte. Infografia: Línia

CDC guanya el 26J al districte
amb el PP fregant-li els talons

» Firma a Sarrià-Sant Gervasi l’única victòria en els 10 districtes
» ERC guanya un miler de vots i queda per davant d’En Comú Podem

Víctor Amela presenta el seu
últim llibre a la Casa Orlandai

LITERATURA4El periodista i
escriptor Víctor Amela presen-
tarà avui a partir de dos quarts
de vuit del vespre a la Casa Or-
landai el seu darrer llibre, ‘La fi-
lla del capità Groc’.

L’obra, guanyadora de l’últim
premi Ramon Llull, explica la
història d’una de les figures mí-
tiques de la guerra carlista a la
comarca castellonina del Maes-
trat, Tomàs Penarrocha, conegut
com el Groc. L’obra recrea els
tres anys i mig del combat que
aquest carismàtic personatge va
mantenir, pràcticament sol a

causa de la derrota de les tropes
de Ramon Cabrera el 1840, con-
tra les tropes liberals liderades
pel també carismàtic Juan de Vi-
lallonga i Escalada. 

L’acte, organitzat per l’asso-
ciació Els Amics de la Història
del Carlisme de Catalunya
(AHCC),  serà presentat per Jú-
lia Carbonell, col·laborada de
l’associació. També hi intervin-
dran Javier Lubelza, president
de l’AHCC, i Joan Maria Piqué,
director de comunicació inter-
nacional del Govern i ex-cap de
premsa d’Artur Mas.  

El Consorci del Parc de
Collserola diu ‘No’ a la Mat

MOCIÓ4L’Assemblea del Con-
sorci del Parc Natural de Collse-
rola ha aprovat recentment una
resolució de rebuig al pas de la lí-
nia de molt alta tensió, la MAT,
pel parc.

La moció es va aprovar per
unanimitat i a proposta de la pre-
sidenta de l’AMB i alcaldessa de
Barcelona, Ada Colau. El text rei-
tera la seva oposició al projecte per
considerar-lo innecessari, deixa
clara “la ferma voluntat de prote-
gir de manera efectiva” el parc i as-
segura que aquesta infraestructura
elèctrica és innecessària. En pa-

ral·lel, exigeix al Ministeri d'Agri-
cultura, Alimentació i Medi Am-
bient que la declaració d’impacte
mediambiental de la MAT inclo-
gui la totalitat de la nova línia. 

I UN ‘NO’ TAMBÉ A L’EXÈRCIT
L’assemblea del Consorci també
va aprovar manifestar “el rebuig”
que es facin pràctiques i exercicis
militars al parc, al mateix temps
que es va instar, transitòriament,
el Ministeri de Defensa que “doni
les indicacions perquè no es facin
les maniobres a zones properes a
centres educatius”.

Collserola | Creixen els atacs dels senglars a la gent
La presència de senglars a Collserola està provocant un augment dels incidents i les agres-

sions d’aquests animals a la gent que passeja per la zona. Des del Parc alerten que una part
de la població d’aquests animals ha perdut la por a les persones. Fa pocs dies un senglar va
mossegar una dona que volia recuperar la motxilla del seu fill, que un senglar li havia pres. 

Albert Ribas
SARRIÀ-SANT GERVASI

‘La filla del capità Groc’ és l’últim llibre d’Amela. Foto: www.victoramela.com
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Intoxicació alimentària 
de 50 nens al Liceu Francès

SUCCESSOS4Una cinquantena
de nens del Liceu Francès, 30
dels quals van haver de ser in-
gressats, van patir fa tres setmanes
una intoxicació alimentària que els
va provocar gastroenteritis.

Els afectats van ser alumnes de
P3, P4 i P5  dels centres del carrer
Munner i del carrer Bosch i Gim-
pera. Tot indica que les causes de
la intoxicació podrien tenir el seu
origen en un aliment contaminat.

Des de l’Agència de Salut Pública
de Barcelona (ASPB) es va asse-
gurar, a través d’un comunicat de
premsa, que “existeix la sospista
que es tracta d’una toxiinfecció per
aliments contaminats per algun
microorganisme, situació que es
produeix diverses vegades cada
any en el nostre entorn en forma
de brots, i que sol provocar símp-
tomes lleus que evolucionen fa-
vorablement en poques hores”. 

“Tenim l’esperança d’aturar la
benzinera d’Eduardo Conde”
POLÈMICA4Els veïns i les esco-
les que s’oposen a la construcció
d’una benzinera al carrer Eduar-
do Conde són ara una mica més
optimistes després de l’arribada de
Daniel Mòdol (PSC) al capda-
vant del Districte.

Així ho explica el director de
l’escola Sagrado Corazon Cora-
zonistas, Cristóbal Calzado, a
aquesta publicació. “Hi ha opti-
misme i esperança de poder atu-
rar la benzinera. Mòdol és més
propens al diàleg i a escoltar-
nos”. En una assemblea celebra-
da fa tres setmanes, Calzado ex-
plica que va poder parlar amb el
regidor i detectar que “com a mí-
nim ho estudiarà”.

Els opositors a la benzinera
també asseguren, després d’en-
carregar un estudi a una consul-
tora, que la sortida de la benzine-
ra pel passatge Roserar no com-
pliria la normativa perquè aques-
ta via no fa 10 metres d’amplada.

De moment, però, des del
Districte recorden que “no hi ha
novetats” i afegeixen que “l’ator-
gament de llicències és un proce-
diment reglat i no complir els
passos a seguir pot significar pre-
varicació i frau”. Si finalment s’a-
torga la llicència, des del Distric-
te diuen que “es limitarà l’horari
de càrrega i descàrrega, s’incre-
mentarà la senyalització i es deli-
mitarà l’àrea de la benzinera”.

L’Àrea Metropolitana de Barce-
lona i l’Ajuntament van firmar el
passat dimecres dia 29 de juny
un conveni de col·laboració que
permetrà posar en marxa l’es-
perat servei de Nitbus que ser-
virà per connectar Vallvidrera i
les Planes amb el barri de Sarrià,
des d’on els veïns ja podran en-
llaçar amb el centre de la ciutat. 

El servei, llargament reivin-
dicat pels veïns, entrarà en fun-
cionament el 15 de setembre, tot
i que, en un primer moment, es
va assegurar que la intenció era
posar-lo en marxa abans de l’es-
tiu. Estarà format per una sola
línia, l’N10, que operarà les nits
de dijous, divendres, dissabte i
vigílies de festiu durant les ho-
res en què no hi ha servei ferro-
viari de la línia Vallès dels FGC
ni del funicular de Vallvidrera.

Concretament, el servei es
prestarà  entre les Planes, Vall-
vidrera i Sarrià -hi haurà una pa-
rada a Via Augusta amb el pas-
seig de la Bonanova-, on con-
nectarà amb les línies N7 i N8 de
la xarxa nocturna de la ciutat.
L’interval de pas serà d’una hora

i els horaris de la línia estaran co-
ordinats amb la resta de línies del
Nitbus, per tal d’aconseguir que
Vallvidrera i les Planes tingui
oferta de bus tota la nit.

Després de la firma de l’a-
cord, la regidora de Mobilitat,
Mercedes Vidal, va celebrar que
la signatura de l’acord “atén
una reivindicació històrica d’uns
barris de muntanya que durant
massa anys han tingut desco-
berta la seva mobilitat en trans-
port públic en horari nocturn”.
“Es tracta d’un servei que era

una necessitat bàsica per als
veïns d’aquesta zona de Barce-
lona”, va afegir Vidal. 

SATISFACCIÓ VEÏNAL
La notícia ha estat molt ben re-
buda pels veïns de Vallvidrera.
El president de l’Associació de
Veïns, Gerard Gual, ha afirmat
a aquesta publicació que es trac-
ta “d’una molt bona notícia que
feia temps que esperàvem”. Gual
ha afegit que ara només falta que
arribi el setembre i “la gent pu-
gui començar a agafar el bus”. 

Mercedes Vidal i Antoni Poveda durant la firma del conveni. Foto: AMB

Vallvidrera tindrà l’esperat Nitbus
a partir del 15 de setembre

Redacció
VALLVIDRERA
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Finalment l’Eix Sarrià va optar
per no arriscar i va decidir ajor-
nar la seva Fira d’Estiu del dia 18
pel risc de pluja. Una decisió que
es va demostrar encertada, ja que
durant la tarda d’aquell dia va
caure un aiguat molt fort. 

Des de l’eix comercial han in-
format a Línia Sarrià que la
nova data per celebrar la fira serà
el pròxim 10 de setembre, amb
el mateix format però segura-
ment amb un nom diferent, ja
que per aquelles dates l’estiu
estarà tocant a la seva fi. De
moment, no ha transcendit cap
nova nomenclatura, la qual es
comunicarà d’aquí a uns dies. 

La fira del dia 18 havia de ser-
vir per donar la benvinguda a
l’estiu, l’època de l’any que més
convida a sortir al carrer i gau-

dir de les diferents activitats a la
fresca amb amics i familiars. La
fira del setembre mantindrà la
programació i l’esperit de la Fira
d’Estiu que s’havia de celebrar el
passat dia 18 de juny. 

La cita del setembre, que
durarà tot el dia, també tindrà
lloc al carrer Manuel de Falla i
comptarà amb la participació,
aproximadament, d’una seixan-

tena de parades entre comer-
ciants associats a l’Eix Sarrià i al-
tres vinguts d’altres parts de la
ciutat. Serà la segona edició d’a-
questa fira, després de l’èxit de la
de l’any passat, on els botiguers
mostraran els seus productes
de tot tipus i ofertes.

A banda de l’aspecte pura-
ment comercial, a la mostra es
faran activitats per a la canalla. 

Un moment de la Fira d’Estiu de l’any passat. Foto: Eix Sarrià

La Fira d’Estiu de l’Eix Sarrià
s’ajorna fins al 10 de setembre 
» La mostra es va suspendre el passat 18 de juny pel risc de pluja
» L’esdeveniment canviarà de nom, el qual encara s’ha de decidir

El consistori vol assajar 
zones d’autogestió comercial

PROPOSTA4L’Ajuntament con-
templa la possibilitat d’implan-
tar zones d’autogestió comercial
en algunes zones de la ciutat, se-
gons va avançar fa uns dies El
Periódico.  

Aquesta mesura vol servir
per lluitar contra la clonificació
comercial –l’aparició de cadenes
comercials que treballen a tot el
món i que fan perdre la singu-
laritat del comerç local– i evitar
que les grans cadenes que no so-
len participar a les campanyes
de promoció que fan els ei-
xos –que engloben el petit co-
merç– se’n beneficiïn sense for-
mar-ne part.

D’aquesta manera, el consis-
tori voldria introduir a les grans
marques en la promoció d’una
zona en concret –ja que tindrien
l’obligació d’implicar-se en la
seva millora d’unat–, alhora que
les petites botigues aconseguirien
uns grans aliats per tal de pre-
servar la seva activitat històrica. 

De moment, la decisió sembla
que ha tingut una bona rebuda
per part dels comerciants. Des de
la Fundació Barcelona Comerç
consideren que el petit comerç ha
de sumar esforços per créixer i fer
front al fenomen del comerç di-
gital. Haurem d’esperar fins des-
prés de l’estiu per veure-ho. 

Obren el termini per als
premis Comerç de Barcelona
GUARDÓ4La 19a edició dels
premis Comerç de Barcelona ja
comença a rodar. El passat di-
mecres dia 15 de juny es va obrir
el termini per presentar candi-
datures i romandrà obert fins al
pròxim 15 de juliol. 

Els participants poden ser
botigues i projectes comercials
que hagin fet créixer el model de
comerç de proximitat barceloní
i vol reconèixer “l’esforç que fa el
sector comercial per dotar la
ciutat d’un teixit competitiu,
modern, divers i sostenible”, el
qual “contribueix al benestar de

la ciutadania”, asseguren fonts
municipals. 

Enguany els premis consten
de set modalitats: el Premi a la
iniciativa comercial innovadora
de l’any, el Premi al comerç
col·laboratiu, el Premi Albert
González a la tasca de contribu-
ció a la promoció i el coneixe-
ment del comerç de la ciutat, el
Premi a l’establiment comer-
cial, el premi a la sostenibilitat i
el Premi Mercats de Barcelona. 

Els aspirants han de presen-
tar un formulari que poden tro-
bar a la web del concurs. 

Ajuts | Nova convocatòria per a les ajudes de l’enllumenat de Nadal
La convocatòria per optar a les subvencions per col·locar l’enllumenat nadalenc ja està oberta. El 

procés es farà mitjançant un concurs públic per a aquelles associacions de comerciants que presentin 
projectes amb els requisits que estableixen les bases –que poden ser consultades a la web municipal del

Comerç, ajuntament.barcelona.cat/comerc/ca–.  El període per presentar-se finalitza el 20 de juliol. 

Redacció
SARRIÀ

Vendrell: “El top manta
perjudica el teixit social urbà”
PROTESTA4El president de l’Eix
Sarrià i de la Fundació Barcelo-
na Comerç, Salva Vendrell, va as-
segurar dimecres passat durant
la presentació d’un manifest con-
junt de botiguers, veïns i altres en-
titats de la ciutat contra el top
manta, que aquest fenomen “per-
judica el teixit social urbà”, a
més de “posar en perill la super-
vivència dels comerciants”. 

El manifest presentat critica
“la passivitat de l’Ajuntament”

amb el top manta i demana la
seva actuació “immediata”. 

El primer tinent d’alcalde,
Gerardo Pisarello, va assegurar
l’endemà que el consistori “entén”
la preocupació dels botiguers i va
deixar clar que faran “tot el que
sigui necessari” per protegir el co-
merç. Va dir que intensificaran les
multes a les persones que com-
prin en el top manta i que faran
sensibilització sobre les conse-
qüències negatives del fenomen.



El comerç, un coixí social
» La Fundació Barcelona Comerç col·labora amb 

moltes iniciatives solidàries que milloren la societat

EDITORIAL/ El comerç no és només una
activitat econòmica, un vehicle de relació
entre les persones o un il·luminador de ca-
rrers, sinó que també és un actor principal
per detectar problemàtiques que moltes
vegades no arriben a les administracions
pertinents i, si hi arriben, amb la manca de
recursos que hi ha en l’actualitat no poden
solucionar-les.

A part de la nostra vocació de servei als
altres, també col·laborem amb moltes ini-
ciatives que milloren la societat, sense més
retorn que la satisfacció personal d’ajudar.

Per exemple, la Fundació Barcelona Co-
merç col·labora amb multitud d’esdeveni-
ments de caire solidari i social,  tenint com
a objectiu avançar cap a una responsabili-
tat social comercial del col·lectiu. 

Un altre exemple pot ser una iniciativa
presa per l’Ajuntament de Barcelona, en
detectar una sèrie de problemàtiques en-
vers les persones grans de les quals els ser-
veis socials no tenen constància. La seva
proposta ha sigut posar-se en contacte
amb les organitzacions comercials d’àm-
bit territorial per fer de “radars”:  fer arribar

als serveis socials les conductes de risc d’a-
questes persones o dels seus familiars o
cuidadors. Nosaltres, que estem molt a
prop de les persones que vénen als nos-
tres establiments, que els veiem quasi
cada dia i parlem amb ells, podem detec-
tar un problema de malnutrició, de mal-
tractament, de mala dosificació dels
medicaments, de qualsevol signe evident
de canvis en les seves conductes habituals,
duent a terme una tasca d’ajuda social a
cost zero per a les administracions. 

Aquest model de comerç és el que

hem de defensar entre tots. No volem
tracte de favor, volem justícia en un mo-
ment en què l’ultraliberalisme només be-
neficia els que després tenen un
comportament ètic i social deplorable.
Promoure la corresponsabilitat compar-
tida entre actors socials, comerç i adminis-
tració ha de ser la fórmula de gestionar els
nostres entorns de relació tant urbanística
com relacional.

Pròsper Puig i Brignardelli, vicepresident 
administratiu de la Fundació BCN Comerç

» L’entitat recorda que fa una tasca de “radar” 
per detectar possibles problemàtiques als barris

Montserrat Ballarín pàg 12

“Crec que el petit comerç 
ha d’estar el més 
associat possible”
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Lluís Llanas pàg 13

“La Fundació Barcelona Comerç
necessitava adaptar-se als 
nous temps, i això estem fent”
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ENTREVISTA/Montserrat Ballarín és la
tercera regidora de Comerç en poc
temps. Parlem amb ella sobre el seu
model de comerç, sobre l’associacio-
nisme i sobre els temes candents.

Com defensarà el comerç de des de
l’Ajuntament?
El nostre pla és ser aliats d’aquell co-
merç que està fent les coses bé, que
lluita per donar un servei i que està in-
teressat a innovar i a tenir un signe
identitari propi. Pensem que el comerç
ha d’estar el més associat possible i
volem donar-li suport per tal que pugui
innovar i adaptar-se als nous temps.

Quan es començarà a donar aquest su-
port?
Tenim un diàleg molt fluid amb les asso-
ciacions de comerciants més representa-
tives i molt aviat reunirem el Consell de
Comerç i Ciutat, on avaluarem del Pla
d’Impuls i Suport de Comerç 2013-2016.
Volem fer un balanç i anàlisi conjunt sobre
l’execució del Pla i, juntament amb les
idees del programa de proximitat, el pacte
de Govern –on hi ha una clara aposta pel
desenvolupament del comerç en àrees

més problemàtiques– i amb altres idees
del PAM, plantejar les bases del que serà
el nou Pla d’Impuls i suport fins al 2019.

Ha parlat abans de l’associacionisme
comercial. Com el veu vostè actual-
ment?
El balanç és desigual segons els barris.
Hi ha zones on aquest associacionisme
és molt fort i això es tradueix en què el
comerç es desenvolupa, aconseguint
més força. I en altres no existeix, cosa
que ens preocupa molt. En aquest sen-
tit, amb la Fundació, els Districtes i els
tècnics de comerç hem d’aconseguir
que el sector s’organitzi. Cal començar
de mica en mica, amb coses concretes
per anar reforçant el teixit associatiu.

Des del maig portem un ritme frenètic
amb els aldarulls de Gràcia. Hem sentit
a parlar de mesures de suport als co-
merciants de Gràcia. En què es basen?
Creiem que tota la situació a Gràcia amb
el Banc Expropiat ha agreujat la situació
delicada en la qual estava el teixit asso-
ciatiu i comercial de la zona. El passat 8 de
juny hi va haver una reunió on es va pac-
tar que a finals de mes hi haurà un Pla de

Comerç amb dos vessants: un de pla de
xoc, amb accions ràpides i resolutives per
millorar l’afluència de clients, i un segon
basat en un pla estratègic que implicaria
intentar formar una federació, crear una
marca per a l’entorn, una identitat prò-
pia... Un treball de més recorregut. Posa-
rem els recursos que calguin, però hem
de rebre informació dels comerciants per
saber què els fa falta.

Un altre tema candent és el top manta,
què en pensa?
Nosaltres estem al costat de les persones
que fan les coses correctament i d’acord
amb la legalitat i d’aquelles altres que per
circumstàncies de la vida estan fora de la
legalitat però que s’hi volen acostar.
Creiem que a les persones que exercei-
xen la venda ambulant il·legal i volen
tenir una nova oportunitat cal ajudar-les,
i des de l’Ajuntament tenim diferents pla-
taformes per fer-ho, com Barcelona Ac-
tiva. Però al mateix temps considero que

els productes falsificats, la manca de pa-
gament de les taxes d’ocupació o la
manca de pagament dels impostos deri-
vats d’aquestes vendes són coses que di-
fícilment es poden acceptar en un
ajuntament democràtic. Cal afegir també
que l’assemblatge i la venda de produc-
tes falsificats és un delicte. Per tant,
també caldria el suport de la Generalitat
i la implicació de les forces de seguretat
autonòmiques.

I sobre la qüestió dels horaris, quina
opinió té?
Per sort tenim un acord pactat al Ple amb
el qual es va arribar a un consens. Crec que
aquest és l’acord que funciona, no satisfà
del tot ningú però tothom se sent repre-
sentat en gran part. Crec que hem d’avan-
çar en el compliment i els compromisos de
l’acord. Ara per ara no és el moment de tor-
nar a obrir aquest debat perquè, tot i que
hi ha opinions enfrontades, no podem se-
guir aprofundint en les diferències.

MOSTRES/Els eixos i associacions comercials han pre-
parat uns mesos de juny i juliol farcits d’activitats i fi-
res a l’aire lliure per aprofitar el bon temps. Durant els
primers dies de juny, diferents eixos han celebrat fi-
res comercials, com ara Barnavasi, el passat dia 4, l’Eix
Sant Martí, diumenge 5 de juny, o bé l’Eix Sant Andreu,
que va sortir al carrer el passat 4 de juny. 

Una altra de les activitats preferides dels eixos són
les rutes de tapes. L’Eix Sagrada Família està celebrant
la seva primera fins al 28 de juliol, mentre que els ei-
xos del Clot, Sant Martí i Poblenou fan el seu Triata-
pes fins a finals del mes que ve. 

La calor convida a sortir al
carrer a gaudir dels eixos

ESDEVENIMENTS/ El programa de primavera-estiu
del BCN Moda al Carrer va arribar a la seva fi el pas-
sat dissabte 4 de juny amb la desfilada de Barnava-
si, celebrada al carrer Muntaner, entre Ronda General
Mitre i Arimón. Abans, uns altres cinc eixos comer-
cials van celebrar les seves. 

L’Eix Sagrada Família va obrir foc el passat 20 de maig,
mentre que l’Eix Sant Andreu la va celebrar l’endemà. Una
setmana més tard, el 27 de maig, l’Eix Sant Martí va treu-
re les seves propostes de moda i complements al carrer
Cantàbria i dijous 2 de juny va ser el torn de l’Eix Sarrià.
L’endemà divendres dia 3 va ser el torn de l’Eix Clot. 

Des de la Fundació Barcelona Comerç, impulso-
ra del cicle d’actes de moda al carrer, s’ha fet un bon
balanç de les desfilades i s’ha assegurat que milers de
persones han estat testimonis d’un cicle que pretén
demostrar que els barris també marquen tendència. 

Milers de barcelonins omplen les
desfilades del BCN Moda al Carrer

“El comerç ha d’estar el
més associat possible”
Montserrat Ballarín / Regidora de Comerç de l’Ajuntament
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“La Fundació necessitava adaptar-se
als nous temps, i això estem fent”

CONSUM/ El Parlament Europeu
ha aprovat una resolució que ins-
ta la Comissió a posar en marxa
mesures contra les pràctiques
deslleials en la cadena de distri-
bució d’aliments, per tal de garantir
ingressos justos als productors i
més varietat de productes als
clients. A més, també reclama
combatre la sobreproducció i el
malbaratament. “Hem de fer més
per millorar l’equilibri entre els
proveïdors i els supermercats”, ha
dit un dels ponents de la resolució. 

El Parlament
Europeu, contra la
pràctica deslleial

FORMACIÓ/ El Cibernàrium, al
carrer Roc Boronat, 117, acollirà
els pròxims dies 21 i 23 una ses-
sió formativa gratuïta adreçada
a planificar i posar en marxa
una botiga virtual. Aquesta ac-
tivitat mostrarà els passos que cal
seguir per muntar la botiga a la
xarxa mitjançant el programari
OSCommerce, una plataforma
lliure i gratuïta. El concepte de
botiga virtual representa l’in-
tent de traslladar l’operativa tra-
dicional d’un comerç a internet. 

Un taller per posar
en marxa una
botiga virtual

Lluís Llanas / Vicepresident executiu de la Fundació Barcelona Comerç

DADES/Segons dades publicades
fa pocs dies per l’Institut Nacional
d’Estadística (INE), les vendes del
petit comerç de proximitat cata-
là van augmentar un 6,8% a l’abril
respecte al mateix mes de l’any
passat. Aquest augment ha estat,
en aquesta ocasió, superior al de
la mitjana estatal, que va ser del
6,4%. Les comunitats autònomes
que més han augmentat vendes
han estat les Illes Balears –amb
prop del 9%–, País Basc –8,5%– i
Madrid –8,3%–. 

Tornen a créixer les
vendes del comerç
de proximitat

ENTREVISTA/ Lluís Llanas és president
i botiguer a l’Associació de Comerciants
de Creu Coberta i, des del passat mes
de maig, quan es va elegir la nova Junta
a la Fundació Barcelona Comerç, també
és vicepresident executiu. Amb ell par-
lem dels canvis a la Fundació i de com
en sortiran beneficiats els eixos.

Quins canvis es podran veure a la
Fundació?
Estem avançant cap a una gestió més ho-
ritzontal. La nostra intenció és involucrar
cada cop més els patrons de la fundació,
els presidents dels eixos, els quals tenen
un coneixement molt profund del co-
merç de la ciutat i són clau per a la nos-
tra organització.

Quines funcions desenvoluparà com
a vicepresident executiu?
M’encarregaré del desenvolupament
d’activitats de la Fundació durant l’any,
seguint els programes i les estratègies
definides amb el patronat, el president
i el director. A més, m’encarregaré de la
gestió de diferents àrees com el pro-
grama de relacions amb nous eixos,
acords institucionals, immigració, res-
ponsabilitat social corporativa i acom-
panyament i serveis als associats, entre
d’altres. 

Què aporta aquesta nova junta? 
Primer de tot he intentat veure quines
són les necessitats de la Fundació i de-
finir quins valors volem defensar. Com
a Fundació hem d’adequar-nos als nous
temps, amb estratègies definides. La
Fundació també ha de ser capaç de do-
nar resposta a nous fenòmens: hi ha ha-
gut molts canvis en el món associatiu,
molts canvis polítics i divisió d’opi-
nions en temes sensibles, i això ens ha
portat a la definició d’un nou programa.
Aquest nou programa es basa en qua-
tre pilars: transparència, treball en xar-
xa, serveis i responsabilitat social cor-
porativa. 

En què es basarà aquesta transpa-
rència que cita?
Cal avançar cap a una manera d’actuar
que reforci la confiança que els eixos co-
mercials tenen en nosaltres: hem de fer

accessible tota la informació i exposar-
la als nostres associats, implantant de-
terminats mecanismes d’autocontrol i
rendició de comptes.

I pel que fa al treball en xarxa?
La gestió d’una associació, i en aquest cas
d’una fundació, només es possible quan
es pensa i es fa en xarxa. Una associació
és una xarxa de relacions. El treball en
xarxa té dues vessants: una d’externa,
amb la qual pretenem reforçar la xarxa
de relacions amb entitats i diferents or-
ganitzacions innovadores i comple-
mentàries en l’àmbit de ciutat, per poder
desenvolupar projectes compartits i
arribar a tots els temes d’importància,
convertint-nos en agents de transfor-
mació amb capacitat de formular opi-
nions i d’exercir lideratge. L’altra vessant
és més interna, a nivell d’organització, i
ens permetrà ser més dinàmics a l’hora
de prendre decisions i de tirar projectes
endavant alhora que impliquem molt
més els patrons. 

I com es defensarà la Responsabilitat
Social Corporativa?
El comerç ha de tenir una exigència èti-
ca. La Responsabilitat Social Corporati-
va ha de ser la contribució activa i vo-
luntària per millorar en l’àrea social,

econòmica i ambiental, avançant cap a
la formació d’eixos socialment respon-
sables. 

Tot això com ajuda els eixos?
Esperem que, començant per aquestes
accions, els eixos se sentin part activa
de la Fundació en ser ells mateixos els
que gestionaran les àrees autònomes.
Això sí, sempre seguint els valors in-
closos dins del nostre codi ètic, el pla
d’actuació, els estatuts i tenint en comp-
te que hi hagi sempre una viabilitat eco-
nòmica.  

També s’ha parlat molt de nous serveis
i iniciatives. En podria citar algunes?
La Fundació ha d’evolucionar cap a la
prestació de serveis de qualitat. Està
clar que hem de ser una central de ser-
veis incorporant accions com la Q de
qualitat, desenvolupant plans com el
defensor del client, intentant donar
suport als eixos a nivell de comunica-
ció... És a dir, reforçar l’estructura de la
Fundació per donar serveis als associats.
El nostre lema és Cultura, Ciutat i Co-
merç i, per tant, hem d’evolucionar
cap a aquesta prestació de serveis de
qualitat oferint també sistemes de pla-
nificació, de seguiment i d’avaluació per
tal de valorar-ne l’impacte. 
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S’acosta el mes d’agost i milers de
catalans ultimen els detalls de les
seves vacances. La gran majoria ja
tenen comprats els bitllets i l’es-
tança hotelera i compten els dies
per començar a gaudir d’un me-
rescut descans. Tanmateix, les va-
cances es poden convertir en un
maldecap si no es tenen en comp-
te alguns consells previs. 

La Generalitat, a través de l’A-
gència Catalana del Consum (ACC),
recomana estudiar les ofertes abans
de contractar-ne cap. Si es con-
tracten les vacances amb una agèn-
cia de viatges, cal assegurar-se de
quins són els serveis inclosos en el
preu (bitllets d’avió, taxes d’aeroport,
trasllats entre aeroport i hotel, àpats,
excursions, etc.). A més, cal saber
que les agències només poden
demanar fins a un 40% del preu to-
tal del viatge per avançat. Abans de
signar el contracte, a més, és acon-
sellable consultar si l’agència forma
part del Registre de Turisme de
Catalunya –de la Direcció General
de Turisme– i de la Junta Arbitral de
Consum, perquè en cas de conflic-
te es pugui resoldre ràpidament. 

Un cop confirmat que tot està
en regla, el viatge arrenca. Cal arri-
bar d’hora al punt de partida, ja si-

gui una estació o un aeroport, per
tal d’evitar nervis. Tot i així, arribar
amb antelació no està exempt de
sorpreses. Qui més qui menys té al-
gun familiar o conegut que ha pa-
tit el famós overbookingo sobrere-
serva a l’hora de volar i ha vist com
les seves vacances es complica-
ven. Arribats a aquest extrem, les
companyies aèries tenen l’obligació
d’oferir la devolució de l’import del
bitllet o un transport alternatiu fins
a la destinació final –amb dret a una
compensació econòmica en funció
de la distància–. Si és necessari,
l’empresa haurà d’oferir als afectats
menjar i hotel de manera gratuïta.  

L’altre enemic dels viatgers
són els retards. Si això passa, en el
cas del transport aeri, la compan-
yia ha d’oferir menjar i hotel i, si el
retard és superior a les cinc hores,
el viatger pot desistir de volar i exi-
gir el reintegrament de l’import del
viatge. Si hi ha una cancel·lació del
vol –sempre i quan no sigui per cir-
cumstàncies extraordinàries com
una meteorologia adversa o riscos
en la seguretat del trajecte–, la
companyia haurà d’oferir triar en-
tre la devolució del preu del vol o
un transport alternatiu a la desti-
nació final, també amb un servei
de menjar i hostalatge totalment
gratuït.

Seguint amb els viatges en avió,
un altre dels problemes més co-
muns és el relacionat amb l’equi-

patge –pèrdua, danys o retard–. Els
viatgers, en aquest cas, poden re-
clamar per escrit i formalitzar un In-
forme d’Irregularitat d’Equipatge
(PIR) al taulell de la companyia
abans de marxar de l’aeroport i de-
manar-ne una còpia.

VIATJAR INFORMATS
Per altra banda, és molt aconsella-
ble informar-se sobre els requisits
per viatjar al lloc escollit –visats o pas-
saports– i les seves condicions cli-
màtiques i sanitàries. Però malgrat
això, poden seguir havent-hi difi-
cultats. Per tal de minimitzar-ne les
conseqüències, la Generalitat re-
corda que cal portar a sobre el te-
lèfon de l’agència de viatges, així
com l’adreça de l’ambaixada o con-
solat espanyols, que també poden
ser d’ajuda. 

Sigui com sigui, el viatger no està
sol. Si viatja per la Unió Europea, pot
reclamar o informar-se als centres eu-
ropeus del consumidor o a la secció
de Consum Europeu de l’ACC. Ara bé,
en cas de problemes o incompli-
ments, el primer pas és reclamar a
l’empresa, que té un mes per res-
pondre. Si no s’arriba a un acord, cal
formalitzar la reclamació en un or-
ganisme públic de consum.

Per a més informació, al web
www.consum.gencat.cates poden re-
soldre altres dubtes que puguin
sorgir en un període de vacances que
s’ha de poder gaudir plenament. 

Vols unes vacances tranquil·les?
» La Generalitat de Catalunya ofereix consells per evitar ensurts durant el viatge i l’estada

» En cas de problemes cal reclamar a l’empresa i, si no hi ha acord, a un organisme públic de consum

Redacció
BARCELONA

La Generalitat aconsella informar-se sobre els paquets d’ofertes de viatge i sobre el lloc que es vol visitar per viatjar amb tranquil·litat. Fotos: Arxiu

TECNOLOGIA4Un altre dels
mals de cap dels viatgers des del
boom de la telefonia mòbil és el ro-
aming, el pagament extra que co-
bren les companyies als seus clients
per fer servir el mòbil fora del seu
país. L’Agència Catalana del Consum
(ACC) recorda als usuaris que si viat-
gen a l’estranger s’informin de les ta-
rifes que cobra el seu operador. 

El roaming, però, té els dies
comptats, ja que a partir del 15 de
juny de l’any que ve desapareixerà
entre països de la Unió Europea. Per
tant, els usuaris no hauran de pagar
més durant els seus viatges comu-
nitaris i mantindran la seva tarifa. Fins
a aquell dia, però, s’ha establert un

període transitori durant el qual els
operadors podran sumar un petit re-
càrrec a les tarifes. A banda d’això, la
Generalitat recorda que els usuaris
poden contractar paquets específics
amb ofertes. 

Pel que fa als viatges fora de la
Unió Europea, no hi ha cap regula-
ció vigent. En aquest cas és reco-
manable informar-se i assegurar-
se de les tarifes abans de viatjar. 

Sigui com sigui, les companyies
estan obligades a avisar els seus
clients quan travessen una fronte-
ra –sigui dins de la UE o a l’estranger–
amb informació sobre la tarifa per tru-
car i rebre trucades, escriure SMS i
connectar-se a internet. 

Camí d’eliminar el ‘roaming’
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El Centre Cívic Barceloneta recorda l’enderroc del barri i el trasllat forçós dels seus veïns

El rastre del Somorrostro
MEMÒRIA/ El 25 de juny de 1966, les 15.000
persones que vivien al Somorrostro van ser
obligades a marxar de la platja de Barcelona
per anar a viure a Sant Roc (Badalona), en un
barri de nova creació. 

Ara, el Centre Cívic Barceloneta acull
fins al 25 de juliol l’exposició 50 anys de l’en-
derroc del Somorrostro, un recull fotogràfic
que recorda la marxa dels veïns expulsats
del barri de barraques per deixar via lliure
a una Barcelona que volia amagar la misè-
ria, enviant-la als seus municipis veïns, i
convertir-se en un una ciutat atractiva pel
turisme. Un canvi que, evidentment, impli-
cava la reforma del front marítim. 

DE LA NIT AL DIA
“Vam haver de desaparèixer del Somorros-
tro de la nit al dia”. Així explica Miguel San-
tiago, un dels seus veïns, el trasllat forçós i
l’enderroc de l’antic barri de barraquistes de
Barcelona, situat a la platja del districte de
Sant Martí, des de l’alçada de l’actual Hospi-
tal del Mar fins a l’antic dipòsit del gas de la
platja del Bogatell.

El trasllat del Somorrostro no es pot
considerar un fet aïllat, segons considera
l’historiador Emili Ferrando. “El desmante-
llament s’ha d’entendre en el context de vo-
ler treure la misèria de Barcelona per deixar-
la bonica”, assenyala. 

De fet, només sis dies després del trasllat,
la platja de Barcelona va acollir la Setmana Na-
val, organitzada pel règim franquista i que in-
cloïa una exhibició militar. D’altra banda, la
desaparició del Somorrostro era necessària
per aplicar el pla urbanístic de l’alcalde Por-
cioles que preveia transformar la primera lí-

nia de mar de la capital en una zona turísti-
ca. Un canvi que els barraquistes ja no van
veure. “Van traslladar-nos amb camions a Sant
Roc”, recorda Santiago, que aleshores tenia
16 anys i vivia amb els seus pares. “Quan vam
arribar al nou barri estàvem desorientats.
Sempre havíem viscut a la platja”, recorda, al-
hora que qualifica d’”experiència dura” el tras-
llat. “Era inevitable mirar enrere i trobar a fal-
tar el Somorrostro”, reconeix.

No és difícil d’entendre, tenint en comp-
te que el nou barri va néixer sense cap equi-
pament ni servei públic. “Acabat de construir,
Sant Roc ja semblava abandonat”, diu Ferrando.

COMMEMORACIÓ
Amb el trasllat, els veïns van canviar de ciu-
tat i de realitat i Barcelona va oblidar el So-
morrostro. Un oblit que l’Ajuntament i
diverses iniciatives ciutadanes han inten-
tat combatre durant els darrers anys. El 25
de novembre del 2014, per exemple, es va
dur a terme un homenatge a l’antic barri
de barraques més gran i poblat de la ciu-
tat, en un acte presidit per l’exalcalde Xa-
vier Trias.

L’homenatge va consistir en la col·locació
d’una placa commemorativa a l’accés de la
platja. La iniciativa va néixer durant el man-
dat de Jordi Hereu, quan un grup de ciuta-
dans i entitats van demanar al seu govern que
fes visible els principals barris de barraques
de la ciutat i que s’homenatgés els barcelo-
nins que hi van viure. 

De fet, alguns d’ells van ser presents en
l’acte celebrat fa dos anys i van reivindicar la
necessitat de recordar un barri esborrat pel
règim franquista ara fa 50 anys.

POLÈMICA/A principis del mes passat, el Tribunal Suprem
va revocar la sentència que condemnava Fèlix Millet i Jor-
di Montull per tràfic d’influències en les irregularitats ur-
banístiques en el projecte de l’hotel del Palau. El tribunal ha
desestimat els recursos de la fiscalia i de les acusacions par-
ticulars (de la Fundació Orfeó Català-Palau de la Música i de
l’AVV Casc Antic) i ha admès els recursos de Millet i Montull,
per als quals es demanaven inicialment 10 anys de presó.

Pocs dies després de conèixer aquesta decisió, la FAVB
va emetre un comunicat valorant la sentència, que qualifi-
ca de “derrota ciutadana”. La federació considera que la de-
cisió del Suprem “deixa sense càstig un procés de manipu-
lació urbanística que tenia com a objectiu exclusiu el lucre
d’uns pocs”. La FAVB considera que  “les actuacions judicials
es fixen més en les formes que en els continguts” i denun-
cia que en “els casos que es fan negocis sense escrúpols sa-
ben com esquivar els procediments formals i com ocultar
maniobres amb l’objectiu d'obtenir impunitat”. La federa-
ció defensa que cal “un altre model de justícia i una altra ti-
pificació de les infraccions, per tal que els grans delictes con-
tra la col·lectivitat rebin el tractament que mereixen.”

El text de la FAVB acaba destacant la “tenacitat de la llui-
ta del barri encapçalada per Veïns en Defensa de la Barce-
lona Vella i l’Associació de Veïns i Veïnes del Casc Antic”.

La sentència de l’hotel del Palau és 
“una derrota ciutadana”, segons la FAVB IGUALTAT/El passat 28 de juny la ciutat va tornar a com-

memorar el Dia Internacional de l’Orgull Lèsbic, Gai,
Transsexual, Bisexual i Intersexual (LGTBI).

Centenars de persones van omplir la plaça Universi-
tat, on es va celebrar un acte reivindicatiu en el qual tam-
bé es van recordar les víctimes de la massacre d’Orlando
del passat 12 de juny.  Lara Sajén, ballarina del grup Fan-
goria, va ser l’encarregada de llegir el pregó, un al·legat
a la igualtat i a la inclusió.

Durant el seu parlament, Sajén també va destacar que
actualment hi ha molt més respecte pels drets dels ho-
mosexuals, però va recordar que cal continuar lluitant
pels drets humans i per la llibertat individual. L’artista va
concloure el seu parlament recordant que cal aprendre
del passat per entendre el present i per poder crear un
futur “respectuós i inclusiu”.

La ciutat torna a celebrar 
el Dia de l’Orgull LGTBI

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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SERVEIS/ Canvi d’horaris en les ofi-
cines d’atenció ciutadana (OAC).
Des de principis d’aquest mes i fins
al dia 24 de setembre, aquests es-
pais obren de dilluns a divendres
entre dos quarts de 9 del matí i
dos quarts de 3 de la tarda.

Les úniques excepcions són
l’oficina de la Marina, a Sants-
Montjuïc, i l’oficina de la Zona
Nord, a Nou Barris, que estaran
tancades fins al 4 de setembre.

En aquests espais es poden
gestionar tota mena de tràmits, de-
manar serveis com la targeta rosa
o demanar permisos d’obres. Per
demanar cita prèvia cal trucar al
010, visitar el portal de l’Oficina Vir-
tual o fer servir l’app MobileID.

En marxa l’horari
d’estiu de les oficines
d’atenció ciutadana

TROBADA/Durant els dies 1 i 2 d’aquest
mes, l’Espai Jove La Fontana de Gràcia es
va convertir en l’escenari de la primera
edició del Fòrum Veïnal sobre Turisme.
Sota el lema La ciutat és per viure, no per
viure’n, l’Assemblea de Barris per a un Tu-
risme Sostenible (ABTS) va organitzar dos
dies de tallers, jornades i debats amb l’ob-
jectiu de “compartir i treballar els conflic-
tes provocats per la indústria turística, així
com proposar solucions i alternatives eco-
nòmiques”. Aquestes activitats han coin-
cidit amb l’aniversari del primer any de
vida de l’assemblea.

El periodista i exdiputat de la CUP An-
tonio Baños va ser l’encarregat de l’acte de
presentació del fòrum el dia 1 a la tarda.
La jornada també va comptar amb la par-

ticipació de Paula Martí, de l’ABTS, el pre-
sident de la CONFAVC, Jordi Giró, el vice-
president de la FAVB, Albert Recio, i les
ponències dels geògrafs Francesc Muñoz
i Ivan Murray, que van posar sobre la taula
diferents temes relacionats amb la situa-
ció del turisme a la ciutat.

Durant el matí del dia 2 es van orga-
nitzar tallers i dinàmiques obertes als
veïns. Algunes d’aquestes van ser orga-
nitzades per les entitats convidades al
fòrum, associacions com Ecologistas en
Acción Málaga, la plataforma Aturem BCN
World, els mallorquins responsables de la
publicació Tot Inclòs o el Comitato No
Grandi Navi de Venècia, un dels actors
més potents de la lluita veïnal contra el tu-
risme massiu arreu del món.

L’Espai Jove La Fontana acull el 
primer Fòrum Veïnal sobre Turisme

LLEURE/ Els patis de 16 centres es-
colars de la ciutat es reivindiquen
com a alternativa de lleure per a
l’estiu. Fins al dia 31 d’aquest mes,
els patis de tres instituts de Nou Ba-
rris, dos de Sant Andreu, Sant
Martí, Horta-Guinardó i Sants-
Montjuïc i un de Ciutat Vella, l’Ei-
xample, Les Corts, Sarrià-Sant Ger-
vasi i Gràcia obren les seves portes
i organitzen activitats educatives,
esportives, culturals, artístiques i
pedagògiques.

L’horari d’obertura d’aquests
espais pot variar en funció del
centre, però en tots els casos és de
dilluns a diumenge en una for-
quilla que oscil·la entre les 5 de la
tarda i les 9 del vespre.

16 patis escolars,
alternativa lúdica
per a tot el mes

PUBLICACIÓ/ Carrer, la revista
que edita la FAVB, ha publicat el
seu número 140. Aquesta vegada,
les pàgines centrals de l’edició es
dediquen a abordar el reparti-
ment desigual de la riquesa. Sota
el títol Què fem amb tanta des-
igualtat? s’agrupen articles del
professor d’economia de la UAB Al-
bert Recio, dels sociòlegs Xavier
Bonal  i Teresa Forns i del politòleg
Vicenç Navarro, entre d’altres.

El 140 de Carrer també inclou
una crònica de l’estada de Joan Ma-
ria Soler a Buenaventura o una
peça sobre la situació de la gestió
de l’aigua a la ciutat, entre d’altres.
El PDF de l’edició sencera es pot des-
carregar al portal web de la FAVB.

Surt el número
140 de la revista
‘Carrer’ de la FAVB

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

“Deixem de vendre sucs a la Boqueria i
començarem a fer sostenible el turisme”

ENTREVISTA/ El cap de setmana
de l’1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible
(ABTS) va organitzar el primer
Fòrum Veïnal sobre Turisme. Una de
les veus que hi va participar va ser
l’arquitecte David Bravo, que va
abordar la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic. Ara con-
versa amb Veïns en Línia sobre
aquesta qüestió i altres reptes que
ha d’encarar la ciutat en relació amb
el model turístic que vol per al futur.

La ciutat és per viure-hi, no per viu-
re’n. Aquest era el lema del fòrum.
El comparteix?
Amb el lema no hi estic del tot d’acord.
Comparteixo les seves intencions
però s’hauria de matisar. No es trac-
ta que no es pugui viure de la ciutat,
sinó que el mercat estigui democra-
titzat i que hi hagi igualtat a l’hora d’ac-
cedir a la riquesa i a les oportunitats.

Més enllà del lema, vostè va par-
lar de la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic a cau-
sa del turisme. 
És el pal de paller del problema. Si
la ciutat fos una paella, l’habitatge
seria l’arròs. És la part cabdal. Des-
prés hi ha serveis, comerços, carrers,
llocs productius... Sempre cal una re-
gulació i, quan no s’actua correcta-
ment, el problema afecta l’habitat-
ge. El Gòtic, per exemple, ha perdut
en 4 anys el 45% de la població em-
padronada. Això és un barricidi.

Molts habitatges ara són pisos tu-
rístics.  Hi ha qui demana que es

prohibeixin totalment. Hi està
d’acord?
El primer que s’ha de fer és definir el
problema abans de prohibir res. No
és el mateix aquell que marxa de va-
cances i lloga casa seva per treure’s
uns diners extres que un propietari
de la Barceloneta que té 30 quarts de
casa i els va llogant sistemàticament
sense ni tan sols trepitjar-los. Són dos
usos molt diferents de la mateixa eina
i, per tant, primer cal veure quin és
exactament el nociu. Jo crec que el
límit l’hem de situar en el fet que en
cap cas l’ús complementari pot subs-
tituir l’ús residencial de la casa. 

Deixant de banda l’habitatge,
pel que fa a l’espai públic hi ha
llocs, com la Rambla, on el turis-
me és majoritari. Què es pot fer
per revertir la situació?
Abans de fer, el que caldria primer és
deixar de fer. Per exemple, a moltes
parades de la Boqueria ara es venen
sucs preparats en gots de plàstic
orientats al turisme. L’oferta actual
perverteix l’ús que se li suposa a un
espai públic com aquest. I això té un
efecte crida envers els turistes: genera
una demanda determinada. Deixem
de vendre sucs, recuperem l’ús tra-
dicional del mercat i començarem a
fer sostenible el turisme.

De totes maneres, situacions com
aquesta passen arreu del món...
Hi ha llocs que, pel seu atractiu,
són molt visitats i difícilment això
canviarà, no?
Al contrari, penso que aquesta
tendència no pot seguir com fins

ara! Des de fa 40 anys les ciutats es-
tan debatent cap a on volen anar.
A Europa s’ha fet una aposta pel
sector terciari, de serveis, però el
que es ven majoritàriament és his-
tòria, espais públics, monuments...
Això és més sensat que el que s’ha
fet aquí. Cal civilitzar el turisme. I, dit
això, organitzar-se perquè els
guanys no es concentrin en poques
mans i la despesa en la resta. Cal de-
mocratitzar-lo.

Hi ha marge des del punt de vis-
ta de l’urbanisme per afavorir
aquest canvi que vostè defensa?
No només hi ha marge per regu-
lar des de l’urbanisme aquest i al-
tres aspectes, sinó que s’ha de fer

urgentment. Cal apostar per un
model més sostenible i social dels
usos que hi ha a la ciutat. I l’urba-
nisme és un instrument essencial
per aconseguir-ho.

Creu que el què s’està fent des de
l’actual govern d’Ada Colau va en
aquesta línia? És suficient?
Crec que va en la línia correcta, però
evidentment encara no és suficient.
Cal temps, esforç, coneixement, em-
patia i participació per impulsar can-
vis així. No és immediat. De fet, és di-
fícil canviar el rumb, perquè hi ha
compromisos de governs anteriors,
contractes ja firmats, inèrcies fortes...
Però estem en la direcció correcta:
aplicant sentit comú i ordre.

David Bravo / arquitecte i un dels participants en el primer Fòrum Veïnal sobre Turisme



El dolor está definido como una sensación des-
agradable que se siente en alguna parte de
nuestro cuerpo. Pueden ser migrañas, hormi-
gueo en alguna parte del cuerpo, pérdida de
fuerza muscular, desorden digestivo, bajos de
moral o una sensación de pérdida de energía y
vitalidad, etc. Generalmente buscamos luchar
contra estos fenómenos.

La pregunta: ¿Son los síntomas o dolores,
buenos o malos?
Vuestros síntomas y vuestros dolores son seña-
les de alarma de vuestro cuerpo. Puede tratarse
de un dolor muscular, articular u órgano pero
puede también tratarse de una angustia, de-
presión, dificultades para dormir a digerir, etc...

El síntoma tiene por objetivo advertir de un
disfuncionamiento en vuestro organismo ¡Os
protege!

El síntoma es un medio de comunicación
de estas manifestaciones que crean una moles-
tia e impiden hacer vuestras actividades prefe-
ridas.

Delante de estas señales de alarma, tenéis
diferentes alternativas:

1. Decidís ignorar el dolor:“ya se pasara” pero
dos meses más tarde el dolor aumenta y los sín-
tomas se multiplican. Tomad por ejemplo que
vuestro hijo que se cae de una bicicleta y se
rompe una pierna. Llora enormemente y no
puede caminar. ¿Ignoraríais su sufrimiento y lo
obligaríais a caminar hasta  casa? ¿Haríais esto a
vuestro hijo?

2. Decidís tomar una pastilla para ocultar el
dolor. Imaginad que lleváis al taller vuestro
coche porque tiene una luz roja que se en-
ciende en el tablero de abordo, al llegar el me-
cánico desconecta la luz de aviso y os dice que
el problema ya está resuelto. Según vosotros ¿el
mecánico ha hecho su trabajo? La respuesta es
NO. Pues esto es un ejemplo que podéis aplicar
a vuestro cuerpo.

Los medicamentos son necesarios ya que
pueden permitir resistir un stress de forma tem-
poral y ofreceros un tiempo para reflexionar
sobre una solución. Su utilización de forma cró-

nica o prolongada aumenta las posibilidades de
efectos secundarios pero no se responsabiliza
del problema.

3. Intentáis comprender a vuestro cuerpo: Ir
a ver a vuestro Quiropráctico. El cuerpo no está
creado con la finalidad de haceros sufrir. Ha es-
tado creado para permitiros sobrevivir o mejor
aún para vivir. Intentamos combatir muchos de
nuestros síntomas pero ellos nos protegen. 

Por ejemplo en el caso de una Hernia Discal:
Las presiones intra discales se reducen dando
como resultado una disminución de la elastici-
dad del nervio aumentando su compresión.
Para vosotros esto es una patología, pero yo
puedo deciros que no.

El estiramiento pone en peligro el nervio
mientras que la compresión crea ciertos dolores
pero esto permite ¡“estar vivos”! Si este meca-
nismo no existiese perderíais el uso total de
vuestras piernas.
Otro ejemplos:

el resfriado, la diarrea, el hecho de dormir o de
toser son también sistemas de protección de
vuestro cuerpo. Todas estas patologías limpian
vuestro cuerpo de toxinas. En lugar de tomar
vuestro resfriado como una queja deberíais dar
gracias a vuestro cuerpo  por eliminar las toxinas
e intentar buscar como podríais ayudarle a ges-
tionar estas toxinas (con hidratación, alimenta-
ción, deporte…..etc.) La fiebre también es un

sistema de protección que permite a vuestro
cuerpo combatir las infecciones.

Cambiar la percepción que tenéis de vues-
tro cuerpo, intentad comprenderle y obtendréis
el mejor de los regalos: un buen equilibrio
cuerpo-mente os ayuda a tener una vida justa
en relación con vuestros deseos.

BELLE VIE INSTITUTE se dedica a ayudar a las
personas y familias de Barcelona a vivir con un
alto nivel de salud y bienestar. Por este fin, el Ins-
tituto usa principalmente la quiropráctica y
otras técnicas ayudando a sus clientes a alcan-
zar una mejor calidad de vida. 

La quiropráctica es la rama de las ciencias de la
salud que estudia los problemas biomecánico-
estructurales de la columna vertebral y sus efec-
tos sobre el sistema nervioso central y la salud
en general. Sabemos que la salud del sistema
nervioso está directamente relacionada al ren-
dimiento y a la vitalidad del cuerpo, por lo que
cuanto mejor funcione el sistema nervioso, más
sano estará y mejor será la calidad de vida.

¿Por qué tengo dolor?

Belle Vie Institut Quiropràctic · Calle Nicaragua 137, entresòl 7 ·  08029 Barcelona  
Tel.: 93 539 944 · webmail: bellevieinstitut.com · mail: info@bellevieinstitut.com

What’s app / Movil : 722 83 77 73

Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17  
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En Josep i la Maria han decidit, amb
els seus dos fills, anar a passar el dis-
sabte a la muntanya. És un calorós
dia d’estiu i els ve de gust anar fins
a l’espai natural que tenen a tocar
de casa, el Montnegre. 

Només arribar a les portes de
l’espai natural es troben amb un in-
formador, una persona del Pla d’In-
formació i Vigilància (PVI) 2016, el
dispositiu que cada any a l’estiu la
Diputació de Barcelona imple-
menta a 427.979 hectàrees forestals
de la demarcació de Barcelona.
L’informador, un dels 170 que hi ha
contractats per fer aquesta feina a
tot el territori barceloní, els explica
les mesures de prevenció d’incen-
dis i la importància de no cometre
infraccions a la reglamentació en
aquesta matèria. Està en contacte
permanent amb un centre de con-
trol, com també ho estan els guai-
tes, que en Josep, la Maria i els seus

fills poden veure a la llunyania dalt
d’una torre. Des d’aquestes torres,
repartides també per tot el territo-
ri, els 44 guaites detecten columnes
de fum i traslladen la seva correc-
ta localització al centre de control.
Allà on la família d’en Josep ja no
arriba és al centre de control, on hi
treballen els operadors de zona, els
auxiliars i els enginyers de zona, que
són els encarregats de vetllar pel
bon funcionament del dispositiu
d’informació i vigilància. Són, en to-
tal, 48 persones que, sumades a les
anteriors, fan les 262 que enguany
s’han contractat pel PVI 2016.

El PVI el va iniciar la Diputació de
Barcelona el 1996 com a prova pilot
a la zona de l’Alt Penedès i des d’a-
leshores s’ha estès a gairebé tota la
superfície forestal de la demarcació.
L’objectiu és evitar l’inici d’incendis
forestals informant tothom que arri-
ba als espais naturals i, enguany, es
treballarà per intensificar aquests es-
forços d’informació en aquells punts
concrets on es concentra la pobla-
ció usuària del bosc. De fet, en Josep,
la Maria i els seus fills es troben amb

molts altres visitants, que també han
decidit anar a passar el dia al Mont-
negre. Tots ells s’han trobat l’infor-
mador perquè han arribat al parc a
l’hora de dinar, i el personal del PVI
treballa durant les hores de màxim
perill d’incendi forestal, que abraça
des de 2/4 d’1 del migdia i fins a 2/4
de 8 del vespre. Quan a mitja tarda
decideixen tornar a casa, la família
s’ho ha passat tan bé que pensa en
tornar-hi el cap de setmana; també
s’hi trobaran els informadors i la res-
ta del personal del PVI, perquè el dis-
positiu està operatiu des del 17 de
juny i fins a l’1 de setembre.

Un dispositiu que té un pres-
supost de 2 milions d’euros, que
comprèn, bàsicament, la contrac-
tació de tot el personal, els 91 ve-
hicles dels informadors i dels auxi-
liars de zona i material tècnic, de te-
lecomunicacions o d’oficina. Aquest
cost és assumit per la Diputació de
Barcelona, tot i que els 268 ajunta-
ments que participen en el dispo-
sitiu fan una aportació de com-
bustible per als vehicles segons la
seva superfície forestal.

Informar per evitar incendis
» La Diputació de Barcelona posa en marxa com cada estiu el Pla d’Informació i Vigilància 

a les zones forestals de la demarcació, centrant-se en els punts més concorreguts

Redacció
BARCELONA

EL PVI compta amb 91 vehicles per als informadors i els auxiliars de la zona. Foto: Judit Contreras/Diputació de Barcelona

@diba
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Ha estat una temporada excep-
cional, malgrat l’eliminació del
primer equip de Copa Catalunya
Amateur. Els sarrianencs van
perdre per tres a dos el passat dia
11 contra l’Atlètic Sant Just, un al-
tre equip que enguany ha acon-
seguit pujar a Segona. 

El Sarrià va començar per-
dent el partit per culpa d’un gol
matiner dels del Baix Llobregat.
Poc després empataria Pérez de
Sivatte, un resultat amb el qual
s’arribaria al descans. Ja a la re-
presa, el Sant Just faria el segon
i el tercer gairebé a les acaballes,
sentenciant el partit. Villalón va
escurçar distàncies al 89’, però
l’empat no va arribar. 

De totes maneres, aquesta
derrota no espatlla una magní-
fica temporada dels vermells,

que van guanyar la lliga al seu
grup de Tercera i van ascendir de
categoria. 

Però el primer equip no ha
estat l’únic campió de lliga de
l’entitat. Els veterans van guan-
yar la competició regular i van
ascendir a Primera divisió, men-
tre que el segon equip, l’Amateur
B, va pujar a Tercera catalana.
Seguint amb la llista, l’Infantil C
va quedar en primera posició a
la lliga i va obtenir l’ascens a la

Primera divisió, una fita que
també ha aconseguit enguany el
Prebenjamí B, tot i que no as-
cendiran, ja que no existeix
aquesta possibilitat a la catego-
ria. Per últim, i tot i que no han
guanyat la lliga, el Juvenil B va
quedar segon al seu grup i va
aconseguir també ascendir. 

Per tot plegat, el passat dia 11
el Teatre de Sarrià va acollir
una festa del club on es va ho-
menatjar els seus integrants. 

Els veterans del Sarrià celebrant el seu ascens. Foto: Twitter (@titojbertran)

El Sarrià tanca la temporada
amb quatre ascensos

» Tot i l’eliminació de Copa Catalunya Amateur, el club celebra l’any
» L’entitat homenatja els seus jugadors en una festa al Teatre de Sarrià

Suspenen la Survival Run
Collserola pel risc de pluja

ATLETISME4La pluja va ser el
detonant perquè l’organització
de la Survival Run –una cursa
per Collserola que havia de ce-
lebrar-se el passat dia 18– de-
cidís poques hores abans sus-
pendre aquest esdeveniment
que es defineix com de “supe-
ració personal” i que té entre les
seves regles que “sota cap con-
cepte” els participants podran
rebre ajuda de l’organització o
de qualsevol altra persona. 

La carrera recorre tota la fa-
çana nord de la ciutat, entre
Sant Just Desven i Ciutat Meri-
diana, a Nou Barris, en un reco-
rregut de 22 quilòmetres en to-
tal.  A més, la carrera és semi-
nocturna, ja que arrenca a les set
de la tarda i finalitza ben entra-
da la nit. 

La cursa tindrà lloc més en-
davant, tot i que encara no hi ha
cap data establerta per a la ce-
lebració de l’esdeveniment. 

Presentació | La Midnight Trail torna al parc del Tibidabo
La cinquena edició de la Barcelona Midnight Trail es va presentar fa pocs dies.

Aquesta cursa, que es disputarà el pròxim 16 de setembre, té la particularitat que
arrenca i finalitza al parc del Tibidabo i que travessa l’església per dins amb música
de fons inclosa. Els organitzadors esperen que enguany se superi el miler d’inscrits. 

Redacció
SARRIÀ-SANT GERVASI

Més de 25.000 persones grans
fan esport als poliesportius

ESTADÍSTICA4Segons dades mu-
nicipals, més de 25.000 persones
majors de 65 anys van fer esport
als poliesportius l’any passat. 

D’aquestes dades destaca una
majoria de dones –el 56%– da-
vant dels homes –44%– i que
d’entre els gairebé 180.000 abo-
nats als centres esportius muni-
cipals, un 15% són gent gran. 

A més, cal afegir prop de
1.500 persones que participen en
el programa Activa’t als parcs, a
través del qual diversos espais
verds de la ciutat es converteixen
en escenari d’activitats esporti-

ves dos cops a la setmana. D’en-
tre les 1.500 persones registra-
des, és el districte de l’Eixample
qui més aplega, amb 314 inscrits,
seguit del de Nou Barris. A les
Corts, per la seva banda, en van
participar uns 86. 

L’oferta municipal d’activitat
física per a la gent gran es com-
pleta amb el programa de dina-
mització de cinc dels circuits
gimnàstics per a gent gran, en el
qual un entrenador dinamitza la
classe i dóna consells d’ús dels
aparells de cada instal·lació. En
total, es van produir 1.331 usos.

Muguruza perd a Wimbledon
contra la 124a del món

TENNIS4La finalista de l’edició
de l’any passat de Wimbledon i
campiona de Roland Garros, la
jugadora del CT Barcino Garbi-
ñe Muguruza, va caure dijous
contra la 124a del rànquing
mundial, l’eslovaca Jana Cepe-
lova, per 6-3 i 6-2. 

Muguruza no va sentir-se
cómoda en cap moment del par-
tit i mai no va donar la sensació
de remuntar. L’eslovaca, que va
arrencar amb un 3-0 a favor, va
veure ben d’hora que no era el
dia de la jugadora hispano-ve-
neçolana i va créixer. 

Aquesta ha estat la primera

gran sorpresa de l’edició de
Wimbledon d’enguany, amb una
Muguruza que ha protagonitzat
un dels seus pitjors partits del
que va de temporada –no va
arribar ni a durar una hora–. 

Muguruza, actual número 2
del món, pot veure perillar la
seva posició al rànquing inter-
nacional per culpa d’aquesta
dolorosa derrota –ha perdut
1.230 punts en total–. 

Per la seva banda, aquella
tarda Suárez, també del Barcino,
va aconseguir passar a tercera
ronda del torneig britànic, en de-
rrotar Allertova.
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AGENDA MENSUAL  
DIMECRES 20 DE JULIOL
19:30 Cicle de música En clau de sol, concert de

Blueroomess Folk New Orleans, un projecte
que neix el 2003. / Jardins de Vil·la Amèlia.

AVUI DILLUNS 4 DE JULIOL
17:30 Taller sobre la farmaciola natural per a la

temporada d’estiu, sobre plantes i olis que po-
den anar bé per a la protecció solar. S’elabo-
rarà un protector solar propi. / Centre cívic Vall-
vidrera. 

DIJOUS 7 DE JULIOL
18:00 Xerrada sobre l’street photo o la fotografia

al carrer, una tècnica que pretén mostrar la
vida de les ciutats a través de la seva gent, els
seus carrers i els seus edificis. / Casal de Ba-
rri Espai Putxet. 

A PARTIR DE DEMÀ
Matí-Tarda Destinacions imaginàries, una ex-

posició que combina tècniques com la foto-
grafia digital, la infografia 3D o la realitat aug-
mentada. / Centre cívic Sarrià. 

FINS AL 28 DE JULIOL
Matí-Tarda Exposició A 50 mm del món, una

mostra del fotoperiodista Nacho Giralt amb
instantànies de Madagascar, Japó, Indonè-
sia i Cambodja. / Centre cívic Pere Pruna.

DEMÀ DIMARTS 5 DE JULIOL
11:00Taller de massatge per a nadons, on a tra-

vés del tacte es descobrirà com donar-li be-
nestar i comunicar-se amb ell. A càrrec de l’As-
sociació Espanyola de Massatge Infantil. / Ca-
sal de Barri Can Rectoret. 

FINS AL 29 DE JULIOL
Dl. a dv. 17:00Des d’avui i fins a finals de mes,

el Centre cívic l’Elèctric celebra activitats en
el marc del casal d’estiu El Petit circ, amb re-
ceptes de malabars i acrobàcies. 

DIJOUS 14 DE JULIOL
18:00 Demostració i taller obert de swing, a cà-

rrec de Swingplicades. / Casa Sagnier. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Els organitzadors de l’activitat convi-
den a jugar a jocs on es treballarà la
punteria, l’equilibri i el control de la for-
ça. / Centre cívic Sarrià. 

Jocs variats i 
la petita petanca

Demà dm. 5 de juliol a les 18:00

Xerrada sobre les diferents metodolo-
gies que es fan servir per donar suport
i eines als afectats per malalties neu-
rodegeneratives. / Centre cívic Sarrià. 

Xerrada 
Reminiscència i art-teràpia

Dc. 6 de juliol a les 17:00

Friedhoff presenta part del seu projecte
del doctorat que està fent a la Uni-
versitat de Southern California. Inter-
pretarà un programa molt ampli i
variat de piano, amb obres de Shos-
takovitx i Albéniz. / Centre cívic Pere
Pruna. 

Concert d’estiu
Isaac Friedhoff

Dj. 7 de juliol a les 20:00

La sisena edició de la conferència del
ioga per excel·lència de la ciutat se ce-
lebrarà al Sagrat Cor de Sarriá. 

VI Barcelona
Yoga Conference
Del 21 al 25 de juliol
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